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De NAV is al lang van mening dat boeren zich 
moeten organiseren om gezamenlijk een meer 
gelijkwaardige partner in de keten te zijn en 
daarmee ook een groter deel van de marge 
in de keten te kunnen verwerven. Alleen een 
sterkere positie van de boer kan structureel 
kostendekkende prijzen opleveren. 
De NAV heeft dat jaren geleden al eens geprobeerd 
via de weg van de Producenten Organisatie (PO). 
Dat kwam toen niet van de grond, vooral omdat 
de mogelijkheden van PO’s in de wetgeving veel te 
klein waren om werkelijk iets in de markt te kunnen 
betekenen. Nu die mogelijkheden voor PO’s in het 
huidige GLB sterk verbeterd zijn, acht de NAV de 
tijd rijp om een nieuwe poging te ondernemen. 

Jaarcongres
Op het Jaarcongres van de NAV van afgelopen 

februari is aandacht besteed aan mogelijke verdien-
modellen voor de akkerbouw. De inleiding van Maria 
Litjens over ‘De mogelijkheden van producenten or-
ganisaties in het nieuwe GLB’ wekte hierbij grote in-
teresse. In de discussie werd geopperd dat dit voor 
de aardappelteelt het proberen waard is. We hebben 
hier in eerdere versies van dit blad al meer over ge-
schreven. De NAV is hier inderdaad mee aan de 
slag gegaan. Inmiddels is er al een groot aantal ge-
sprekken gevoerd met boerenorganisaties in ons 
land en de ons omringende landen. En ook met 
handelsbedrijven, de verwerkende industrie, het 
Ministerie, enz. En uiteraard is er ook regelmatig 
overleg met VTA (Verenigde Telers Akkerbouw) en 
ook binnen de NAV is er stevig gediscussieerd. Het 
resultaat van al die gesprekken is dat het bestuur 
van de NAV heeft besloten om stappen te zetten 
om ook daadwerkelijk een PO op te richten.

Ingewikkelde wetgeving
De aanpassing van het GLB, waarin de verruiming 
van de mogelijkheden voor PO’s staat verwoord, 
had de NAV wel bestudeerd. Maar die wetstek-
sten zijn dermate ingewikkeld, dat wij daaruit niet 
hebben geconcludeerd dat dit voor boeren moge-
lijkheden biedt. Toen wij door haar promotieonder-
zoek met Maria Litjens in contact kwamen, bleken 
die mogelijkheden er wel degelijk te zijn. Litjens is 
ook van mening dat de regeling veel te ingewikkeld 
is beschreven en alleen door zeer gespecialiseerde 
juristen is te begrijpen.
Een herziening van de wet in Nederland, waarbij 
de nieuwe regelgeving geïmplementeerd wordt, 
zou voor boeren de gewenste duidelijkheid moe-
ten opleveren. 

 Lees verder op pagina 2

Op 1 oktober was de grote boerendemonstratie, 
dat is niemand ontgaan, in heel Nederland heeft 
men de boerenstem luid en duidelijk gehoord. 

De NAV had zich half september achter de actie 
geschaard om de opstelling van de politiek ten 
opzichte van de landbouw te veranderen. Veel 

NAV´ers waren er bij in 
Den Haag, met trek-
kers of de trein uit alle 
delen van het land, van 
Noord-Groningen tot 
Zee-land. De whatsapp 
groep gaf goede gele-
genheid om vooraf in-
formatie uit te wisselen 
en tijdens de demon-
stratie elkaar te vinden. 
Wat opviel was de 
enorme saamhorigheid 
onder de aanwezigen, 
de goede sfeer én de 
actiebereidheid. Er was 
veel politie, vooral om 

te voorkomen dat men de binnenstad in ging, 
maar eigenlijk had de politie niets te doen. Bij 
sommigen was er van tevoren misschien angst 
dat het grimmig zou worden, maar daarvan was 
geen sprake. Ja, toen Tjeerd de Groot (D66) en 
daarna Jesse Klaver (GroenLinks) het woord na-
men draaide iedereen zich om, maar ‘erger’ dan 
dat werd het niet. Ook opvallend was dat er veel 
steun was van het publiek, zowel onderweg als 
op het Malieveld. 
De organisatie heeft een duidelijk ultimatum ge-
steld aan minister Schouten: binnen vier weken 
moeten de eisen zijn ingewilligd, anders gaat men 
verder met actievoeren. Dit wordt dus vervolgd! 
Hoopvol teken is misschien dat bij sommige me-
dia de toon van de berichtgeving over landbouw 
al positiever lijkt te worden… 
In ieder geval wil de NAV wel duidelijk haar waar-
dering uitspreken voor iedereen die heeft bijge-
dragen op welke manier dan ook aan de zeer 
geslaagde dag op 1 oktober! Voor meer foto’s zie 
www.nav.nl. 

De Producenten Organisatie Consumptieaardappelen staat in de steigers!

Ook veel NAV´ers bij zeer geslaagde actiedag!

Ook op 1 oktober zou er een andere actie zijn, 
waarbij door o.a. de NAV, NMV en Milieudefen-
sie een manifest tegen vrijhandelsverdragen zou 
worden overhandigd aan Tweede Kamerleden. 
Vanwege een tegendemonstratie tegen de grote 
actie kon dit eerst niet doorgaan, omdat we niet 

van het Malieveld naar het Plein mochten. Ge-
lukkig is het later alsnog gelukt om met een klei-
ne groep de Tweede Kamer te bereiken en met 
de Kamerleden in gesprek te gaan over het ma-
nifest. Diverse partijen hebben inmiddels begrip 
voor ons standpunt dat de grenzen openstellen 

voor importproducten zonder eisen aan de pro-
ductiewijze te kunnen stellen, oneerlijke concur-
rentie is voor onze boeren. We verwachten dan 
ook dat deze partijen binnenkort tegen zullen 
stemmen wanneer CETA (handelsverdrag tussen 
EU en Canada) moet worden geratifi ceerd in de 
Tweede Kamer. Ook dit wordt vervolgd! 

Manifest tegen vrijhandelsverdragen



Op 11 september organiseerde het Ministerie 
van LNV de Nationale Bodemtop in de voorma-
lige Verkadefabriek te Rotterdam. Er waren eni-
ge honderden mensen aanwezig en de opening 
werd verricht door minister Schouten. Zij wees in 
haar openingswoord op het grote belang van de 
bodem en de bodemgezondheid voor een veilige 
en gezonde voedselproductie. In haar plannen 
voor een kringlooplandbouw is eveneens veel 
aandacht voor de bodem. Ook Jan Jacob van 
Dijk, de onafhankelijke trekker van het Nationale 
Programma Landbouwbodems, kondigde allerlei 
maatregelen en initiatieven aan die er toe zouden 
moeten leiden dat alle gronden in ons land in 
2030 duurzaam beheerd worden.
De NAV staat helemaal achter het uitgangspunt 
dat een gezonde bodem cruciaal is voor de toe-
komstbestendigheid van onze landbouw. De NAV 
heeft wel een paar kanttekeningen bij het huidige 
landbouwbeleid:
1. De door het vrijhandelsbeleid veroorzaakte kei-

harde concurrentie op wereldschaal op kost-
prijs leidt tot een overlevingsstrategie op de 
korte termijn en zeker niet tot de lange termijn 
focus die voor investeringen in een gezonde 
bodem noodzakelijk is.

2. De optimale inzet van organische mest om het 
kunstmestverbruik te kunnen verminderen en 
het organische stofgehalte te verhogen worden 
ernstig belemmerd door de beperkingen van 
het huidige mestbeleid.

De NAV waardeert de inzet van de minister voor 
een gezonde bodem, maar om haar beleid echt 
tot een succes te maken moeten ook boven-
staande punten grondig worden aangepakt. 

Met de Nederlandse polder bedoelen we niet en-
kel onze vruchtbare landbouwgebieden, die door 
een samenwerkend waterbeheer zijn gecreëerd en 

in stand gehouden. 
Ook vooral het over-
legmodel om, reke-
ning houdend met 
ieders belang, tot 
afgewogen besluiten 
te komen, die in prin-
cipe tot voordeel van 
alle geledingen lei-
den. Maar op het ge-
bied van landbouw 

lijkt in Nederland ‘de polder’ verlaten, gezien de 
polarisatie die optreedt in de debatten. Ja, vanuit 
de luxepositie van ‘de winkel ligt vol’ kun je verkla-
ren dat landbouwproductie in Nederland niet hoeft, 
dat je dat wel kunt importeren, om daarmee ruimte 
te houden voor extra natuurgebieden, maar ook 
voor ongebreideld vlieg- en autoverkeer en wo-
ningbouw. De oneigenlijke en provocerende ver-

gelijking van D’66-parlementariër Tjeerd de Groot, 
om huizenbouw in het ingewikkelde stikstofdossier 
te verbinden aan het stokpaard van halvering van 
de veestapel, was de bekende druppel die nodig 
was om landbouwbreed in actie te komen. De uit-
spraken van De Groot betroffen dan wel niet direct 
de akkerbouw, maar ze zijn kenmerkend voor de 
politieke houding die ook al leidt tot het meten met 
twee maten in het gewasbeschermingsvraagstuk. 
Wel verboden op bepaalde stoffen zoals neonics 
hier, maar een verdubbeling van de residunorm bij 
import.

Deze inconsequentie zien we ook weer terug bij de 
plannen voor kringlooplandbouw in Nederland; wel 
eisen willen stellen aan de Nederlandse productie, 
maar tegelijkertijd niets willen doen aan ongebrei-
delde import van bijvoorbeeld Amerikaanse Roun-
dup Ready soja. Als gevolg van deze handelsdeals 
wordt het prijspeil in de EU en Nederland onderuit 
gehaald, waardoor een mogelijke plus op de land-
bouwprijzen teniet wordt gedaan. Maar let wel: in 

de historie is aldoor gebleken dat lage landbouw-
prijzen leiden tot schaalvergroting als gevolg van 
de lage marge. Dus net het tegenovergestelde van 
wat sommige politici willen…

Het is duidelijk dat wij als NAV staan voor eerlijke 
handel en gelijke spelregels voor landbouwpro-
ductie in Europa en op wereldschaal. Alleen dan 
kunnen we de belangrijke bijdrage van de land-
bouw aan de economie koppelen aan een goed 
milieubeheer. Binnen de Europese Unie lijkt er door 
het aanstaande vertrek van de Britten toch een 
koerswijziging te komen; het politieke zwaartepunt 
verschuift zich weer meer naar de Fransen, die dui-
delijk voor een meer continentale ontwikkeling zijn, 
gezien het verweer tegen de vrijhandelsverdragen 
CETA en Mercosur. Ook de beoogde Poolse land-
bouwcommissaris heeft zich duidelijk uitgespro-
ken voor Europese voedselzekerheid, al zal een 
mogelijke verschuiving van landbouwbudget naar 
Oost- en Zuid-Europa weer niet in ons belang zijn.
  Teun de Jong
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Van de Voorzitter De Polder

vervolg van pagina 1 
De Producenten Organisatie Consumptie-
aardappelen staat in de steigers! 

De NAV is van mening dat de teksten die in augus-
tus in een internetconsultatie zijn gepresenteerd, 
die duidelijkheid nog steeds niet verschaffen. Na 
een aantal gesprekken met Litjens is duidelijk dat 
de grootste aanpassing is dat een PO niet meer 
onder de mededingingswetgeving valt en dus 
ook niet meer met een kartelverbod te maken kan 
krijgen. De enige restrictie is dat een PO niet zo’n 
groot deel van een sector mag organiseren, dat 
de concurrentie geheel is uitgesloten. Dus een PO 
waar alle consumptieaardappeltelers in NL in zitten 
kan niet, maar als dat bijvoorbeeld 70% is, dan kan 
dat wel. Verder hoeft een PO volgens Litjens niet 
de afzet voor de leden te regelen. De leden kunnen 
dus samenwerken binnen de PO en allerlei afspra-
ken met elkaar maken en daarbij kunnen ze hun 
eigen afzetstrategie blijven volgen.

Erkenning door de overheid nodig
Om als PO ook daadwerkelijk van de mogelijkheden 
gebruik te kunnen maken die de nieuwe regelgeving 
biedt zoals aanbodbeheersing, afspraken maken 
met afnemers enz., moet deze door de overheid 
worden erkend. Deze erkenningsprocedure kan 
maximaal vier maanden duren. Het NAV bestuur had 
al eerder besloten met het opzetten van een PO aan 
de slag te gaan en heeft daarom in haar vergadering 
van 25 september besloten om dan ook te starten 
met het aanvragen van deze erkenning. De NAV 
neemt, gesteund door VTA, het initiatief voor oprich-
ten van de Producenten Organisatie Consumptie-
aardappelen (POC). Het is de bedoeling dat als deze 
POC stevig op poten staat, deze los van NAV en VTA 
zal functioneren. De voordelen van een PO zijn:
1. Binnen een PO staan telers sterker in de on-

derhandelingen met afnemers dan iedere teler 
voor zich;

2. Er zijn nieuwe mogelijkheden voor PO’s geko-

men in het GLB en de risico’s van boetes in het 
mededingingsrecht zijn er niet meer;

3. De PO hoeft niet de afzet van de leden te rege-
len, u kunt dus zelf uw afnemer en afzetstrate-
gie kiezen;

4. De kosten van lidmaatschap zullen rond de 
€100,-/jaar zijn.

Drie sporen
De komende tijd wordt langs drie sporen aan de 
POC gewerkt:
1. De hierboven beschreven erkenningsaanvraag 

doorlopen. Daarvoor moeten er een voorlopig be-
stuur, een oprichtingsakte en statuten zijn.

2. Ledenwerving, deze is gestart via de leden van 
NAV en VTA.

3. Gesprekken met allerlei actoren in de sector en 
daarbuiten om te informeren en te onderzoeken 
waar mogelijkheden voor de POC liggen. In de 
groente- en fruitsector is al veel meer ervaring met 
PO’s waar de akkerbouw weer van kan leren.

De inzet is dat de POC aan het begin van volgend 
seizoen voldoende omvang heeft om in de sector 
een rol van betekenis te kunnen spelen. Daarvoor 
moet er op alle drie sporen worden doorgewerkt en 
stappen gemaakt.

Als we als telers in de sector een gelijkwaardige 
gespreks- en onderhandelingspartner willen zijn 
voor de andere schakels in de keten, dan zullen 
we er met elkaar voor moeten zorgen dat de 
POC een flinke omvang krijgt. De huidige wet-
telijke mogelijkheden voor een PO bieden voor 
ons als telers de mogelijkheid om die rol van be-
tekenis te kunnen spelen, zonder dat dit ingrij-
pende gevolgen hoeft te hebben voor de eigen 
bedrijfsvoering. 
DUS SLUIT U AAN BIJ DE POC EN MAAK OOK 
UW COLLEGA’S ENTHOUSIAST. Aanmelden kan 
via POConsumptieaardappelen@gmail.com of 
www.POConsumptieaardappelen.nl. 

Nationale Bodemtop 
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Elke maand interviewen we onder de titel ´NAV´er 
in beeld´ een NAV-lid. Deze maand Tjerk de Regt, 
akkerbouwer in Hank en lid van de Werkgroep 
Consumptieaardappelen.

Introductie
Tjerk de Regt (40) boert sinds 2012 op een akker-
bouwbedrijf nabij Hank, in de buurt van Gorinchem. 
Hij woont er met zijn vrouw Linda en kinderen Iwan 
(11), Anna (9) en Eva (5). Daarvoor zat hij op een 
bedrijf in de Noordwaard (Biesbosch), maar moest 
wijken voor waterberging. Zijn grond was nodig voor 
het project ‘Ruimte voor de rivier’. De hele gang van 
zaken, het bekend worden van de plannen, de ver-
koop van het oude bedrijf, de aankoop van een nieu-
we locatie en het stichten van de gebouwen heeft 
hem veel tijd en energie gekost. Tjerk: ‘Dat is een 
pittige periode geweest, als je gedwongen wordt om 
je oude stek op te geven. We zaten daar echt op een 
unieke plek, met combinatie van landbouw, natuur 
en recreatie in een en hetzelfde gebied.  Het bedrijf 
is nu wel breder qua opzet en doordat we ook nieuw 
moesten bouwen, is het bedrijf wel weer helemaal bij 
de tijd. Dat heeft natuurlijk ook wel wat.’

Wateroverlast
In 2014 en 2015 werd Tjerk op de nieuwe plek di-
rect getroffen door heftige wateroverlast en was 
hij bang dat er in zijn nieuwe opslagcellen vrijwel 
geen product zou komen te liggen. Tjerk: ‘We zijn 
toen min of meer door nood gedwongen met op- 
en overslag begonnen om onze gebouwen toch te 
kunnen benutten. Van lieverlee is daar toen ook de 
commissiehandel in uien bij gekomen. Daarmee is 
er wel een bredere en sterkere basis onder ons be-
drijf gekomen. Om gewassen te kunnen telen moet 
je eerst fl ink investeren en moet je maar afwachten 
wat het gaat opleveren. Voor die andere activitei-
ten kan je een rekening schrijven. Je moet er uiter-
aard ook veel voor doen, maar je weet ook van te 
voren dat er wat verdiend wordt. En dat is met de 
akkerbouwtak niet altijd het geval.’
Voor de toekomst denkt Tjerk zijn bedrijfsactivitei-
ten te versterken en waar mogelijk wat uit te brei-
den. ‘We hebben geen plannen om een bedrijf bij 
te kopen of zoiets. Daar is de grond op dit moment 
ook veel te duur voor. Door de plannen voor een 
verbreding van de A27 gaan we wel wat grond 
kwijt raken. Die overheid blijft me dus achtervol-
gen. Ik verwacht dat we daar wel grond voor terug 

kunnen krijgen, zodat de bedrijfsoppervlakte in ie-
der geval niet kleiner zal worden.’

Positie in de keten versterken
Tjerk ziet zeker wel toekomst voor de akkerbouw 
in zijn algemeenheid. ‘We zullen wel meer de keten 
in moeten. In ieder geval moeten we als akkerbou-
wers een meer gelijkwaardige gespreks- en onder-
handelingspartner met de andere schakels in de 
keten worden. En dat gaan we als individuele boer 
zeker niet redden!’ 
Tjerk constateert dat de consument, de maat-
schappij, steeds meer eisen stelt aan de landbouw 
en dat wij als landbouw er niet of nauwelijks in sla-
gen om de extra kosten hiervoor betaald te krijgen. 
‘Ik heb bijvoorbeeld mijn uien nu een paar jaar als 
Planet Proof geteeld. Het eerste jaar leverde dat 
een goede plus op en het tweede jaar was de plus 
al duidelijk minder. En voor volgend jaar moet ik 
nog zien wat het oplevert. En die plus op de prijs, 
die meerwaarde, is echt wel nodig om aan de ei-
sen te kunnen voldoen en het extra risico dat je 
neemt af te kunnen dekken. Tegenover extra risico 
mag en moet mijns inziens een plus staan.  Ik heb 
af en toe het gevoel dat we de nieuwe standaard 
aan het zetten zijn en moeten afwachten of dit een 
blijvend hogere prijs zal geven. De ervaring leert 
dat dit in het verleden vrijwel nooit gebeurd is, dus 
daar staan we wel sceptisch tegenover. We laten 
zien wat er kan en dat moet iedereen dan maar 
gaan doen zonder een plus op de prijs.’
Op de vraag wat we hier aan kunnen doen ant-
woordt Tjerk: ‘Een Producenten Organisatie, waar 
we als NAV nu mee bezig zijn, zou ons als boeren 
een betere gespreks- en onderhandelingspositie in 
de keten kunnen geven. Met een grote groep telers 
kan je volgens mij meer bereiken, heb je meer slag-
kracht. Als de maatschappij, de consument boven-
wettelijke eisen stelt is daar op zich weinig op tegen. 
We kunnen dan met een PO kijken of we dat kunnen 
leveren en wat dat gaat kosten. En is men niet bereid 
dat te betalen, dan kunnen wij het ook niet leveren. Ik 
ben er van overtuigd dat je met een sterke PO weer-
stand kan bieden tegen het eenzijdig opleggen waar 
we nu vaak mee te maken hebben.’ Op de vraag of 

hij denkt dat de akkerbouw er al aan toe is om op 
een dergelijke manier samen te werken, antwoordt 
Tjerk: ‘Dat kan je natuurlijk niet van te voren zeg-
gen. Ik denk wel dat we het nu moeten proberen. Ik 
zie zeker een goede toekomst voor de akkerbouw. 
De mensen blijven natuurlijk behoefte aan voedsel 
houden en als je ziet hoe de wereldbevolking in rap 
tempo groeit, is de beschikbaarheid van voldoende 
voedsel echt geen zekerheid meer. We hebben bij de 
toenemende maatschappelijke eisen wel structureel 
kostendekkende prijzen nodig om te overleven. Met 
een sterke PO hebben we veel meer mogelijkheden 
om dit te realiseren dan wanneer we allemaal indi-
vidueel blijven opereren. Ik denk dat onze afnemers 
ook gebaat zijn bij een goed georganiseerde teelt, zo-
dat we samen de uitgagingen waar de maatschappij 
ons voor stelt het hoofd kunnen bieden.’ 

 Bouwplan:
 consumptieaardappelen (tafel en friet) 
 wintertarwe, suikerbieten, uien (geel en rood)
 vezelvlas, blauwmaanzaad en winterpeen

Korte reactie van VTA en LTO op het 
oprichten van de POC

Jaap Botma (voorzitter VTA):
‘Goed om te horen dat er al genoeg aanmeldin-
gen zijn om de erkenning te kunnen aanvragen. 
Het zal nog een heel karwei zijn om de erkenning 
ook binnen te halen en de PO voldoende body 
te geven werkelijk iets te kunnen betekenen. Dit 
zal zeker nog behoorlijk wat tijd kosten en dus 
moet je op een gegeven moment gewoon maar 
beginnen. En een succes is niet bij voorbaat ver-
zekerd, maar niet geschoten is altijd mis.’

Adri Bossers (voorzitter Vakgroep Akker-
bouw ZLTO en voorzitter Werkgroep Aard-
appelen en Uien LTO Nederland):
‘LTO streeft naar een sterkere positie van de te-
ler in de keten. Een PO kan daar toe bijdragen, 
mits er ruim voldoende draagvlak voor is onder 
de telers.’

Tjerk: ‘Meer samenwerken voor betere positie in de keten.’

Foto: Peter van Houweling
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Op 30 september heeft de NAV deelgenomen 
aan een bijeenkomst over een nieuw te ontwik-
kelen milieu-indicator voor gewasbeschermings-
middelen. Deze indicator moet inzicht geven aan 
telers en ketenpartijen wat het milieu-effect is 
van het gebruik van gewasbeschermingsmidde-
len. Deze indicator wordt ontwikkeld door een 
consortium waar LTO de trekker van is. Gunstig 
is, dat met de nieuwe indicator eindelijk niet 
meer alleen wordt gekeken naar kilo’s actieve 
stof, maar naar het milieu-effect. De NAV heeft 
aangedragen, dat als het bedoeld is om telers 
te helpen om besluiten te nemen, het ook be-

langrijk is om het milieueffect van alternatieven 
te kunnen berekenen. Verder hebben we er voor 
gepleit om ook goed te kijken naar effecten op 
lange termijn, rekening te houden met het mo-
ment van gebruiken van middelen en rekening 
te houden met het effect op gunstige micro-or-
ganismen op planten en in de bodem. Ook heb-
ben we ingebracht, dat het echt een hulpmiddel 
moet zijn voor telers en niet een dwangmiddel 
moet worden vanuit de afnemers. De ontwikke-
ling duurt nog minstens twee jaar en het is goed 
dat al in een vroeg stadium belanghebbenden 
worden geraadpleegd.  

Op 30 september organiseerde het Ministerie van 
LNV een bijeenkomst voor belanghebbenden over 
de ‘Staat van de Kringlooplandbouw’. Na een ple-
naire sessie waar de directeur-generaal van het 
Ministerie van LNV Marjolein Sonnema nogmaals 
de visie van de minister toelichtte werd de groep 
verdeeld over diverse workshops. De NAV heeft 
deelgenomen aan de workshops ´Vier juistheden 
van bemesting´, ´Precisiebemesting´, ´Verdienver-
mogen´ en ´Energie in de regio´. Opvallend was 
dat men er bij het ministerie toch te makkelijk 
van uit gaat dat, als de Nederlandse landbouw 
duurzamer is dan elders, de consumenten van-
zelf kiezen voor duurder Nederlands product. Bij 

de workshop Precisiebemesting werden techni-
sche mogelijkheden aangegeven van het gebruik 
van reststoffen als vervangende meststof voor 
stikstofkunstmest. Verder was het goed dat we 
nogmaals konden aangeven waar aanpassing 
van de regelgeving noodzakelijk is en dat wij 
vinden dat  vrijhandelsverdragen een belemme-
rende invloed hebben op de omslag naar kring-
looplandbouw. Tijdens de bijeenkomst werd ook 
een website gelanceerd die als inspiratie moet 
dienen bij de omslag naar kringlooplandbouw: 
www.platformkringlooplandbouw.nl. Daar staat 
ook een verslag van de bijeenkomst. 

Per 1 september is André Hoogendijk werkzaam 
als de nieuwe directeur van de Brancheorganisatie 

Akkerbouw. Op 25 september werd met een 
mini-symposium afscheid genomen van Matthé 
Elema, die bij deze gelegenheid een lintje kreeg. 

Er was dit jaar weinig nieuws voor de akkerbouw 
in de Miljoenennota op Prinsjesdag. Belangrijkste 
punt is dat de assurantiebelasting op de brede-
weersverzekering defi nitief wordt afgeschaft per 
1 januari 2020 en het eigen risico wordt verlaagd 
naar 20%. Verder spreekt Minister Schouten 
duidelijk over meer verbinding tot stand brengen 
tussen boeren en burgers.  

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2020 betaalt u € 50,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2020 is de contributie € 50,-.

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker-
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt voor 
betere toekomstkansen dan degenen die de 
akkerbouw willen overleveren aan de grillen 
van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl
of pak de telefoon ( 06-15 62 44 60).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Postbus 318
8250 AH Dronten

tel 06 - 15 62 44 60

e-mail   info@nav.nl
website www.nav.nl

@NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Teun de Jong
0518 - 400 081

Regio Noord
Gerlof Bergmans
06 - 45 28 67 85

Regio Noordoost
Berend Jansema
0599 - 326 308

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Kees van Dijk
0167 - 502 211

Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 2 november.

En wat deed de NAV nog 
meer in september?
• De NAV heeft deelgenomen aan de vergadering van de North European Potato Growers.
• Johan Koop heeft de plaats van Geert Dubben ingenomen in de stuurgroep AM.
• De NAV heeft deelgenomen aan diverse bijeenkomsten over mineralen en een bijeenkomst over de 

toekomst van de Commissie Bemesting Akkerbouw Vollegrondsgroenten (CBAV).
• De NAV heeft een bijeenkomst over de nieuwe Plantgezondheidswet bijgewoond bij het Ministerie van 

LNV. Voor de akkerbouw is vooral belangrijk, dat in de nieuwe wet de mogelijkheid van een bestuurlijke 
boete is opgenomen. Bij overtreding van de teeltvoorschriften krijgt de overtreder dus een boete en niet 
meteen een strafblad. De NAV heeft hier actief voor gelobbyd en is tevreden dat het nu geregeld is. 

september

23 oktober 2019  Bestuursvergadering
28 november 2019  Themamiddag Bemesting 

Akkerbouw van de Commis-
sie Bemesting Akkerbouw 
Vollegrondsgroenten

Agenda
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